
Z á p i s 

z 21. zasedání Akademické rady AV ČR, konaného dne 14. října 2010 

 

Zasedání Akademické rady AV ČR zahájil a řídil předseda AV ČR Jiří Drahoš. 
  

I. Ověření zápisu ze 20. zasedání Akademické rady AV ČR dne 7. září 2010 

Zápis byl ověřen s tím, že se z usnesení v bodě III/7 vypouští slovní spojení 
"ve znění pro Akademický sněm". Dále bylo dohodnuto změnit název bodu V na "Vý-
sledky analýzy indikátorové produkce Vo v ČR analytickým oddělením společnosti 
Thomson-Reuters I. – pracoviště AV ČR" a výraz "Thomson Reuters" ve druhé větě 
k tomuto bodu bude nahrazen spojením "indikátorové produkce Vo v ČR analytickým 
oddělením společnosti Thomson-Reuters – pracoviště AV ČR". 

II. Informace o závěrech předsednictva Akademické rady a o aktuálních 
otázkách AV ČR 

J. Drahoš informoval o hlavních bodech zasedání předsednictva Akademické 
rady. 

K. Aim informoval o průběhu mimořádného zasedání Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace 17. září 2010, svolaného k jednání o návrhu výdajů státního rozpočtu Čes-
ké republiky na výzkum, vývoj a inovace na rok 2011 s výhledem na léta 2012 a 
2013; druhým projednávaným bodem byla situace v realizaci Operačních programů 
Výzkum a vývoj pro inovace a Vzdělávání pro konkurenceschopnost (MŠMT). Dále 
informoval o 257. zasedání Rady pro výzkum, vývoj a inovace proběhlém 24. září 
2010, na kterém byly mj. projednány materiály k problematice výzkumných organiza-
cí, jednací řád Rady, jmenování zástupců Rady do monitorovacích výborů operač-
ních programů strukturálních fondů a návrh na jmenování výzkumné rady Technolo-
gické agentury ČR. 

Akademická rada bere se souhlasem na vědomí závěry 20. zasedání před-
sednictva AR ze dne 5. října 2010 a další přednesené informace. 

 

III. Návrh koncepce vědecké činnosti Akademie věd ČR - upravené znění 

Uvedl K. Oliva s tím, že materiál byl po zapracování připomínek J. Chýly 
a V. Nekvasila projednán na zasedání Vědecké rady 7. října 2010. V diskusi bylo do-
hodnuto v návrhu koncepce upravit jeho první větu a v odstavci "Domácí a zahraniční 
spolupráce AV" změnit začátek jeho první věty na "K významným aktivitám AV ...". 
Dále bude koncepce doplněna v oblasti týkající se inovací. 



Akademická rada 

1. bere s připomínkami na vědomí návrh koncepce vědecké činnosti Akademie 
věd ČR, 

2. ukládá K. Olivovi, aby  

a. rozeslal tento návrh vědeckým pracovištím AV ČR k připomínkám do 27. 
října 2010, 

b. předložil 22. zasedání Akademické rady návrh koncepce vědecké činnosti 
AV ČR doplněný o připomínky pracovišť AV ČR ve znění pro XXXVII. za-
sedání Akademického sněmu. 

IV. Návrhy na udělení čestných medailí a čestných oborových medailí 
Akademie věd ČR 

Uvedl J. Drahoš. Předložené návrhy byly jednomyslně schváleny. 

Akademická rada 

1. doporučuje předsedovi AV ČR, aby udělil:  

a. čestnou oborovou medaili Bernarda Bolzana za zásluhy 
v matematických vědách Ing. Igoru Vajdovi, DrSc., /in memoriam/ 
(Ústav teorie informace a automatizace AV ČR, v. v. i.), 

b. čestnou medaili AV ČR "De scientia et humanitate optime meritis“ doc. 
PhDr. Lydii Petráňové, CSc. (Etnologický ústav AV ČR, v. v. i.), 

c. čestnou oborovou medaili Františka Palackého za zásluhy 
v historických vědách prof. Dr. Marii-Claude Maurel (Centre français 
de recherche en science, Prague – CEFRES), 

d. čestnou oborovou medaili Josefa Dobrovského za zásluhy 
ve filologických a filosofických vědách PhDr. Janu Balharovi, CSc. 
(Ústav pro jazyk český AV ČR, v. v. i.), 

e. čestnou medaili Vojtěcha Náprstka za zásluhy v popularizaci vědy:  

i. Mgr. Vladimíru Kunzovi (HERAFILM – režisér dokumentárních 
a populárně vědeckých filmů), 

ii. Mgr. Vladimíru Kučerovi (Česká televize – redaktor a publicista, 
spoluautor, moderátor a dramaturg pořadů Historie.cs), 

2. ukládá M. Tůmovi a J. Pánkovi, aby zajistili odevzdání udělených medailí. 

 

V. Politika otevřeného přístupu v AV ČR 

Uvedli P. Ráb, I. Laiblová Kadlecová a M. Lhoták s tím, že obsahem materiálu 
je podpora otevřeného přístupu (Open Access) k vědeckým informacím, pravidla pro 
vytvoření institucionálního repozitáře AV ČR a jeho použití pro otevřený přístup. 
V diskusi bylo dohodnuto upravit některé formulace v materiálu, který bude rozeslán 
pracovištím AV ČR. 
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Akademická rada 

1. schvaluje Politiku otevřeného přístupu v AV ČR s připomínkami, 

2. ukládá:  

a. I. Laiblové Kadlecové, aby ve spolupráci s ředitelem Knihovny AV ČR, 
v. v. i., zajistila realizaci této Politiky a vypracovala podrobnější manu-
ály pro pracoviště AV ČR, 

b. P. Bobákovi, aby rezervoval finanční částku ve výši 1 mil. Kč na rok 
pro podporu publikování formou Open Access, 

c. J. Benešovi, předsedovi Ediční rady AV ČR, aby vytvořil směrnici pro 
přidělování podpory na publikování formou Open Access. 

VI. Ekonomické záležitosti AV ČR 

Uvedl P. Bobák s tím, že se v rámci přípravy rozpočtu AV ČR na rok 2011 za-
měřil zejména na institucionální prostředky, na rozpis neinvestičních a investičních 
výdajů, na mandatorní neinvestiční výdaje a příspěvky a stručně informoval 
o účelových prostředcích na rok 2011. Dále navrhl vyhlášení soutěže o velmi náklad-
né přístroje, které budou financovány v roce 2011. Informoval také o Zprávě pro po-
slance výboru pro vědu, vzdělání, kulturu, mládež a tělovýchovu PSP ČR k návrhu 
rozpočtu AV ČR na rok 2011. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předložené informace, 

2. souhlasí s předloženým upřesněním:  

a. investičních a neinvestičních prostředků, 

b. mandatorních výdajů a příspěvků. 

VII. Stavební investice a prostředky pro nákladnou údržbu a opravy pro 
rok 2011 

Uvedl P. Bobák. 

Akademická rada doporučuje předložené tabulky zapracovat do celkového 
materiálu k návrhu rozpočtu AV ČR na rok 2011, který bude předložen ke schvá-
lení XXXVII. zasedání Akademického sněmu AV ČR. 

VIII. Změna pravidel pro nakládání se Záložním knižním fondem AV ČR 

Uvedl P. Bobák. 

Akademická rada schvaluje doplnění Pravidel pro nakládání se Záložním 
knižním fondem v navrženém znění. 
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IX. Závěry 17. zasedání Majetkové komise AV ČR a 11. zasedání Bytové 
komise AV ČR 

Uvedli P. Bobák a R. Vlček. V diskusi byla projednána možná řešení vložení 
pozemků pro projekt BIOCEV do majetku Ústavu molekulární genetiky AV ČR, v. v. i. 
Bylo dohodnuto, že bude požádána vláda ČR o udělení výjimky k převodu tohoto 
majetku ve smyslu příslušné právní úpravy. 

Akademická rada 

1. schvaluje:   

a. úkony navržené Majetkovou komisí AV ČR ve věci nakládání 
s nemovitým majetkem dle zápisu z jejího 17. zasedání konané-
ho 4. října 2010, 

b. přidělení startovacích a služebního bytu dle zápisu z 11. zasedání By-
tové komise AV ČR konaného 1. října 2010, 

2. potvrzuje usnesení z 8. zasedání Akademické rady AV ČR, konaného dne 
30. září 2009 (bod VII/1)/1a) vložit příslušné pozemky AV ČR změnou zřizo-
vací listiny do majetku Ústavu molekulární genetiky AV ČR, v. v. i., pro pro-
jekt BIOCEV za předpokladu, že bude v této věci udělena vládou ČR výjimka 
ve smyslu příslušné právní úpravy, 

3. ukládá J. Jeřábkové, J. Malému a R. Vlčkovi, aby připravili návrh na udělení 
výjimky vládou ČR ve smyslu bodu 2 tohoto usnesení, 

4. ukládá P. Bobákovi a R. Vlčkovi, aby zpracovali variantní harmonogram 
k finančním a časovým aspektům dislokačního záměru týkajícího se objektu 
Hybernská, 

5. ukládá P. Bobákovi a R. Vlčkovi, aby zajistili plnění závěrů vyplývajících 
z jednání Majetkové komise AV ČR a Bytové komise AV ČR. 

X. Informace o 84. valném shromáždění Union Académique Internationale 

Uvedl J. Pánek. Proběhla diskuse k mezinárodním výzkumným projek-
tům, kterých se účastní ústavy AV ČR. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předloženou informaci, 

2. ukládá J. Pánkovi, aby sledoval postup prací na projektech, kterých se 
účastní pracoviště AV ČR, 

3. ukládá J. Benešovi, aby zajistil mediální propagaci nejvýznamnějších projek-
tů UAI na nichž se podílejí ústavy AV ČR. 
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XI. Různé 

Sdělení a podněty z pracovních agend členů Akademické rady 

Akademická rada 

a. z podnětu J. Drahoše projednala návrh předsednictva GA ČR ve věci nomi-
nace kandidátů do European Science Foundation Standing Committee for 
the Social Science. V diskusi byl dohodnut další postup jednání v této zále-
žitosti; 

b. bere na vědomí informaci J. Pánka, že příštímu zasedání předsednictva 
Akademické rady předloží návrhy na vhodné kandidáty do European 
Science Foundation Standing Committee for the Humanities; 

c. bere na vědomí informaci J. Pánka, že se zúčastní "Europeans Academies 
meeting", který se bude konat ve dnech od 2. do 3. prosince 2010 v Římě; 

d. bere na vědomí písemnou informaci J. Palouše o přehledu čerpání finanč-
ních prostředků na pokrytí členských příspěvků a o možnostech účasti v no-
vých programech a expertních výborech European Science Foundation. 
V diskusi bylo dohodnuto zvážit zapojení do některých z nich s tím, že roz-
pracovaný návrh předloží J. Palouš příštímu zasedání předsednictva Aka-
demické rady; 

e. bere na vědomí informaci K. Aima o konferenci "Science and Technology 
Indicators", která se konala od 8. do 11. září 2010 v Leidenu; za AV ČR se jí 
zúčastnil s P. Rábem a L. Horníčkem; 

f. bere na vědomí informaci K. Aima o mezinárodním setkání konaném 
z iniciativy European Science Foundation ve dnech 28. až 29. září 2010 
v Darmstadtu, na němž bylo založeno "ESF Member Organisation Forum on 
Scientific Foresight for Joint Strategy Development"; zprávu o výsledcích 
tohoto jednání K. Aim zašle elektronicky členům Akademické rady; 

g. bere na vědomí informaci K. Aima o zasedání "International Steering Com-
mittee" rumunského strategického národního projektu "The Quality Eva-
luation of the Research in Universities" a průběhu "Roundtable Discussion 
on the Romanian Research Assessment Exercise", které se konaly ve 
dnech 7. až 9. října 2010 v Bukurešti; 

h. bere na vědomí informaci K. Aima o setkání "2nd European Innovation 
Summit", které proběhlo v Evropském parlamentu v Bruselu ve dnech 
11. až 13. října 2010 a jehož jednání se soustředilo na prezentaci a panelo-
vé diskuse dokumentu "Europe 2020 Flagship Initiative Innovation Union", 
COM(2010) 546 final z 6. října 2010; K. Aim zároveň zmínil hlavní teze do-
kumentu, týkající se výzkumných organizací; 

i. bere na vědomí informaci K. Aima o průběhu mezinárodního setkání projek-
tu CEBBIS "Prague Summer Conference on IP & Innovation", které se ko-
nalo v Národní technické knihovně ve dnech 13. až 14. září 2010; 
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j. bere na vědomí informaci K. Aima o průběhu konference individuálního pro-
jektu národního "Mezinárodní audit výzkumu, vývoje a inovací v ČR a im-
plementace jeho výsledků do strategických dokumentů", která se konala 
v Brně 23. září 2010 a jíž se zúčastnili rovněž P. Ráb a J. Rákosník; na kon-
ferenci byly prezentovány výsledky projektu a z nich vyplývající předběžné 
závěry a doporučení, shrnuté v první průběžné zprávě projektu, viz 
http://www.czaudit.cz/ ; 

k. bere na vědomí informaci K. Aima o setkání týmu expertů k prvnímu návrhu 
souboru metodik vypracovaných v rámci individuálního projektu národního 
"Efektivní transfer znalostí a poznatků z výzkumu a vývoje do praxe a jejich 
následné využití (EF-TRANS)", které se uskutečnilo 30. září 2010 na 
MŠMT; 

l. bere na vědomí informaci K. Aima o průběžné konferenci individuálního 
projektu národního "Efektivní instituce (EFIN)", která se bude konat 10. lis-
topadu 2010 na VUT v Brně; 

m. bere na vědomí informaci M. Fliegera o semináři "Výsledky úspěšných pro-
jektů uskutečněných v rámci programů Informační společnost a Podpora 
projektů cíleného výzkumu", který se uskuteční 18. října 2010 v budově AV 
ČR na Národní 3; 

n. bere na vědomí informaci K. Plecité o průběhu diskusního setkání s ná-
zvem "Výzkum a inovace. Spojenci, či rivalové?", které se konalo 6. října 
2010 v Praze; 

o. bere na vědomí žádost J. Kočky, aby byly Dozorčí komisi Akademického 
sněmu poskytnuty písemné materiály připravované pro zasedání Akade-
mického sněmu do 12. listopadu 2010. 

 
 
 
 
Zapsal: D. Kozák Schválil:  J. Drahoš  

předseda AV ČR 

 
   
V Praze dne 22. října 2010 
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